
Škola a její ředitelé 
 

V pátek 27. května připravila troubelická škola slavnost k 50. výročí otevření nové školy. Počasí 

nebylo zrovna přívětivé, bylo chladno, poprchávalo a foukal studený vítr. Nádvoří školy se však 

zcela zaplnilo. Přišli bývalí učitelé a zaměstnanci školy, bývalí žáci, rodiče i prarodiče 

současných žáků. Školáci, pod vedením svých učitelů, připravili velmi pěkný program, během 

kterého se i počasí umoudřilo a slavnost se opravdu vydařila. 

Slavnost zahájil starosta obce pan Ondřej Plačko krátkým výstižným proslovem, ještě za deště. 

V jeho vystoupení mě zaujala vzpomínka na 5 ředitelů, kteří se během těch uplynulých 50 letech 

vystřídali ve vedení školy. Dnes bych chtěla připomenout ještě dva ředitele, kteří měli na rozvoj 

školství v Troubelicích velký vliv. Jedním z nich byl pan Vladimír Tomandl, který byl ředitelem 

školy v Troubelicích od roku 1945 až do roku1967. Byl to právě on, kdo začal usilovat o to, 

aby se v Troubelicích postavila nová škola. Psal žádosti a dokazoval všem, že nová škola  

v Troubelicích je nezbytně nutná. Psal na okres, na kraj, na ministerstvo a právě na základě 

těchto žádostí bylo nakonec přijato rozhodnutí novou školu v Troubelicích postavit. Pan ředitel 

doufal, že se dočká jejího otevření a že ještě alespoň jeden rok v nové škole odučí. Otevření 

školy se sice dočkal, ale v nové škole již neučil, byl již v důchodu.  

Ředitel Tomandl přišel do Troubelic z Litovle v roce 1945 a ihned se velmi aktivně zapojil  

do života obce, do obnovy administrativní, kulturní, sociální a společenské práce. Vždy byl 

připraven pomoct a poradit, udělat co bylo potřeba. Podporoval všechny iniciativní návrhy 

mladých lidí. Například skupinu hochů, kteří chtěli hrát tenis. Pan ředitel Tomandl pomohl 

vybudovat za sokolovnou antukové tenisové hřiště, které se sice dlouho neudrželo, ale pár let 

tenisový oddíl v Sokole existoval. Pan Tomandl učil češtinu a dějepis. Samozřejmostí proto 

byly časté vycházky s žáky k Hradci na staré "hradisko", kde se ještě našly i pravěké 

"pazourky". Pro děvčata ve čtvrté měšťance organizoval kurz psaní na stroji. Hoši se zajímali 

o šachy, vznikl kroužek šachistů a šachové turnaje. A když jsme navrhli, že bychom chtěli 

vydávat školní časopis, zase to byl pan ředitel Tomandl, kdo naši iniciativu podpořil, sehnal 

cyklostyl (rozmnožovací přístroj), blány a soupravu "rydel", abychom mohli mít v časopise 

nejen články a básně, ale i kresby. Bez počítačů a tiskáren nebylo tehdy vůbec jednoduché 

vytisknout pár listů časopisu. Básníků a kreslířů, kteří chtěli přispívat do časopisu, bylo tehdy 

ve škole dost. A tak se nám podařilo vytisknout několik čísel školního časopisu "Vyhrňme  

si rukávy!" 

Zásluhou ředitele bylo, že jsme ve škole často mívali přednášky zajímavých lidí, kteří nám 

vyprávěli o své práci, o cestách, zážitcích a dobrodružstvích. Na besedě u nás byla dnes již 

prakticky neznámá spisovatelka Žofie Hekelová, v roce 1948 právě vyšel její román "Obyčejné 

děvče", který se nám žačkám "měšťanky" velmi líbil. 

Pro žáky posledních tříd v rámci přípravy na praktický život organizoval exkurse do okolních 

továren a podniků. Byli jsme v uničovském cukrovaru (strojírny se v té době teprve stavěly), v 

Moravolenu v Libině, kde tkali krásný damašek, ze kterého se šilo ložní prádlo do výbavy nejen 

pro místní děvčata, ale i pro dcery evropských králů a arabských šejků. Navštívili jsme i 

jednoho domácího tkalce v nedalekém Hradci, který tkal na ručním stavu obyčejné hrubé 

plátno. Byli jsme na exkursy i v Olšanských papírnách, jak se dělá papír si od té doby pamatuji, 

ale vůbec si nevzpomínám jak jsme tam jeli, je to přece jen dost daleko. Přípravou na praxi byly 

pro mnohé i školní "bramborové" brigády, na které jsme ve 4. třídě chodily k sedlákům skoro 

celé září (JZD tehdy ještě neexistovalo).   



V rámci výuky ředitel Tomandl velmi podporoval organizaci školních výletů - poznávání 

rodného kraje. Ve třetí i ve čtvrté třídě, koncem školního roku jsme s naším třídním učitelem 

Janem Kropáčem byli na krásných výletech. Pan učitel nám vždy před výletem rozdal úkoly. 

Určil, kdo a ve kterém městě nebo místě bude dělat průvodce, poradil nebo přímo nám dal 

materiál, podle kterého si každý mohl "průvodcovský" text připravit. Byly to velmi zajímavé 

výlety, poznali jsme Brno, Moravský kras, Náchod, Adršpašské skály, Krkonoše i Prahu. 

Poznávací zájezdy organizoval pan učitel Kropáč pro děti a pro občany Troubelic a okolí  

do hlubokého stáří, byly vždy velmi zajímavé a byl o ně velký zájem.               

To byla vzpomínka na prvního poválečného ředitel Vladimíra Tomandla. Nyní bych chtěla 

alespoň několika větami připomenout prvního ředitele, vlastně zakladatele měšťanské školy  

v Troubelicích Josefa Loutockého (podrobný článek o jeho činnosti najdete na webových 

stránkách obce). Já osobně si ředitele Loutockého samozřejmě nepamatuji, ale často o něm 

vyprávěl můj otec a jeho vrstevníci. Jednu vzpomínku spojenou s ředitelem Loutockým však 

přece mám. V roce 1975 jsem se na botanickém kongresu setkala s doktorem Vladimírem 

Nečesaným, který tehdy pracoval ve Výzkumném ústavu dřevařském v Bratislavě. Když jsem  

dr. Nečesanému řekla, že pocházím z Troubelic a že každé léto tam bývám na dovolené, řekl, 

že v létě bude také na Moravě a že se u nás v Troubelicích zastaví. A skutečně k nám  

o prázdninách přijel a měl velké přání: podívat se do školy, kam prý v dětství jezdil na prázdniny 

k dědečkovi řediteli Loutockému. Po cestě ke škole jsme potkali paní Tonku Poštulkovou  

a paní Zdenku Malínkovou. Představila jsem jim vnuka ředile Loutockého a ony obě si ihned 

vzpomněly: "Ja, tak to ve ste ten Ládiček co jezdil do Trobelec do škole na prázdnine. Me si 

vás pamatojem." A ještě mu zazpívaly dětskou písničku, kterou si pamatoval i on. Školu 

("měšťanku", kde je dnes stolářská dílna) jsme s dr. Nečesaným prošli, vzpomněl si, kde měl 

dědeček byt, pamatoval si tělocvičnu a kabinet kreslení, v přírodopisném kabinetě jsme však 

nenašli malého vycpaného krokodýla, který prý tam za jeho dětství určitě byl.       

Tak to jsme se vrátili ve vzpomínkách ne o 50 let, ne o 80 let, ale o 100 let zpět. Josef Loutocký 

byl ředitelem školy v Troubelicích od roku 1910 do roku 1926.  

Můžeme se však vrátit ještě více a sice do poloviny 19. století, kdy byl, jak je zřejmé z dějin 

školy, velmi aktivním řídícím učitelem (nadučitelem) pan František Seidl. On založil jako první 

v okrese školní i obecní knihovnu, již tehdy se začalo hrát v Troubelicích ochotnické divadlo  

a existovala žákovská kapela. Řídící učitel Fr. Seidl působil v Troubelicích skoro 40 let od roku 

1848 do roku 1896. Dařilo se mu přesvědčovat rodiče o nutnosti pravidelné docházky dětí  

do školy. Počet žáků se tehdy pohyboval mezi 140 až 160. Za jeho vedení byla postavena nová 

budova školy - "obecná škola" (nyní prázdná budova naproti domu služeb). Základní kámen 

nové školy byl položen v roce 1853 a při sčítání lidu v roce 1880 pan učitel Seidl již v budově 

školy bydlel i se svými 6 dětmi (celkem prý jich měl 11). O prázdninách se u něho rádi scházeli 

jeho bývalí žáci, vysokoškolští studenti z Troubelic a okolí. Na hody - na "Vavřinečka" vždy 

připravovali divadelní hru. 

Velmi pěknou vzpomínku na učitele Fr. Seidla napsal a opublikoval v Pamětním listu k prvnímu 

sjezdu rodáků z uničovska konaného v Troubelicích dne 28. a 29. srpna 1909 jeho bývalý žák, 

doktor Severin Joklík, tehdy již starosta jihomoravského Kyjova. Z jeho vzpomínky uvedu 

pouze jednu větu: "Žádný spolek, žádná organizace, žádný časopis nedovede nikdy tak zdárně 

působiti, jako vzorný, lid svůj milující učitel."   

Já jsem na půdě ve staré truhle našla zvláštní dokument, napsaný v roce 1856 právě panem 

"nadučitelem" Františkem Seidlem. Listina je napsaná česky a opravdu krasopisně. Text je 

následující: 



Vysvědčení 

Dle polohy školní matriky od roku 1835 navštěvovala Cecilie Kriš všední a nedělní školu pilně, 

v mravech se slušně chovala, i křesťanským cvičením vždy přítomná bývala, a školní předměty 

jakož: náboženství, čtení, psaní a počtování se dobře naučila. Což se k oučelu stoupení ve stav 

manželský tímto potvrzuje.  

   Troubelice dne 25. ledna 1856"                                                Fr. Seidl, školní učitel v místě                                                                           

Dále je na tomto "Vysvědčení" německý, špatně čitelný text, napsaný dne 26. ledna 1856 

farářem v Hradečné (tehdy Markensdorf) a pečeť a úplně dole podpis Cecilie Zimmer, která  

si dokument vyzvedla zřejmě až po svatbě s Josefem Zimmerem.   

Nevím, kdo si toto vysvědčení vyžádal a zda se při vstoupení do svazku manželského muselo 

vždy předkládat. V daném případě si to možná vyžádal speciálně ženich. Datum svatby Cecilie 

Kriš a Josefa Zimmera neznám, ale skutečností je, že manželům Cecilii a Josefu Zimmerovým 

se dne 4. března 1858 narodila dcera Marie, kterou ve škole také učil pan nadučitel Seidl. Ale 

tu jsem již znala, byla to moje prababička, která zemřela v roce 1952 v 94 letech. A jen pro 

zajímavost, kromě mě v Troubelicích žije ještě 5 jejich pravnuček a mimo Troubelice  

4 pravnučky a 2 pravnuci. Ale to jen tak na okraj. 

Na konec dnešní vzpomínky chci popřát všem učitelům nejen v troubelické škole hodně 

úspěchů v jejich záslužné práci. A také aby na ně jejich bývalí žáci vždy vzpomínali stejně jako 

Troubeličtí rodáci na svém sjezdu v roce 1909 na pana učitele Seidla: 

"Vážnost a úctu měl neomezenou. Sporů, záští, hádek a nesvárů u nás nebylo, důvěra byla 

vzájemná a upřímná. To všechno může učiniti dobrý, vzorný učitel!" (S. Joklík). 

                                                                      Milada HAŠKOVÁ 

Děkuji panu L. Petříkovi z Lazců za poskytnutí výtisku České Uničovsko sobě. Pamětní list  

k prvnímu sjezdu rodáků z Uničovska v Troubelicích 28. a 29. srpna 1909. 

 


